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ПРИМЕНЕНИЕ ТОРКРЕТ-БЕТОНА ДЛЯ УСИЛЕНИЯ КАМЕННОЙ 

КЛАДКИ 
 

Аннотация. Технология усиления конструкций методом торкретирования известна 
более ста лет. Первые опыты применения данного метода относятся примерно к 1910-1912 

годам. В то же время на данный момент остаются вопросы как с методикой расчета 

усиливаемых конструкций, так и с учетом новых свойств торкрет-бетона, которые 

появляются у данного материала в результате совершенствования оборудования и материала 

для торкретирования непосредственно. В настоящей статье расмотрен опыт расчета, 

проетирования и применения торкрет-бетона для усиления несущих конструкций из каменной 

кладки, накопленный за последние два года. Представлены актуальные методики производства 

работ, а также соответствующие им методика расчетного обоснования (учитывающих 

этапность проведения работ по усилению конструкций) для сложных с инженерной точки 

объектов: сводов, кирпичных стен с большим процентом повреждения, в том числе в 

результате минно-взрывных воздействий. Показаны результаты реализации усиления каменной 
кладки методом односторонних аппликаций из торкрет-бетона. 
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THE USE OF SHOTCRETE TO STRENGTHEN MASONRY 
 

Abstract. The technology of reinforcing structures by the shotcrete method has been known for 

more than a hundred years. The first experiments using this method refer to approximately 1910-1912. 
At the same time, at this moment there are questions both with the calculation methodology of 

reinforced structures, and taking into account the new properties of shotcrete, which appear in this 

material as a result of improving equipment and material for shotcrete directly. This article examines 

the experience of calculating, projecting and applying shotcrete to strengthen load-bearing masonry 

structures accumulated over the past two years. The current methods of work are presented, as well as 

the corresponding methods of calculation justification (taking into account the stage of work on 

strengthening structures) for objects that are difficult from an engineering point of view: arches, brick 

walls with a large percentage of damage, including as a result of mine-explosive impacts. The results of 

the implementation of reinforcement of stone masonry by the method of one-sided applications of 

shotcrete are shown. 
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